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Prohlídka parku

Celkem 210 obcí z celé České republiky se
přihlásilo do letošního 21. ročníku soutěže
Vesnice roku v Programu obnovy venkova.
V měsíci květnu a červnu proběhlo hodno-
cení jednotlivých krajských kol.

„Počet přihlášených obcí je vskutku úcty-
hodný. Tradice, dlouhodobý zájem a výborné
výsledky i na evropské úrovni jsou neméně
důležitým znakem soutěže. Přeji všem soutě-
žícím obcím, aby se jim v letošním ročníku
dařilo, ale také aby získaly co nejvíce cenných
zkušeností,“ řekla ministryně pro místní roz-
voj Karla Šlechtová.

Do soutěže se mohou přihlásit obce ves-
nického charakteru, které mají maximálně 7
500 obyvatel a které mají zpracovaný vlastní
strategický rozvojový dokument zabývající
se rozvojem obce, program obnovy vesnice
nebo program rozvoje svého územního ob-
vodu. 

„Ministerstvo pro místní rozvoj je aktivním
vyhlašovatelem této soutěže od jejího začátku.
Věříme, že tato prestižní soutěž má smysl.
Každoročně nám to dokazuje především vy-
soký počet přihlášených obcí, které prezentují,
že vesnice a venkov je nejen místem k bydlení,
ale také k životu,“ řekla náměstkyně mini-
stryně pro místní rozvoj Klára Dostálová.

Oblíbená soutěže, ve které se venkovské
obce snaží o zisk prestižního titulu Vesnice

roku, byl zahájen v březnu tohoto roku.
Jedná se již o jedenadvacátý ročník.

Organizace soutěže probíhá ve dvou kolech –
krajském a celostátním. Všechny přihlášené
obce jsou nejprve hodnoceny v krajském kole,
do celostátního kola pak postupuje za každý
kraj jedna, které byla udělena Zlatá stuha.
V rámci celostátního kola jsou vyhodnocena
první tři místa. Vítěze zároveň postupuje do
soutěže Evropská cena obnovy vesnice.

Přihlášené obce jsou hodnoceny v násle-
dujících oblastech: koncepční dokumenty,
společenský život, aktivity občanů, podni-
kání, péče o stavební fond a obraz vesnice,
občanská vybavenost, inženýrské sítě
a úspory energií, péče o veřejná prostranství,
přírodní prvky a zeleň v obci, péče o krajinu,
připravované záměry a informační technolo-
gie obce.

(pokračování na str. 2)

Prohlídka hasiãské zbrojnice
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(dokončení ze str. 1)
Protokol o vyhodnocení krajského kola
soutěže Vesnice roku 2015 v Jihomorav-
ském kraji

Do soutěže Vesnice roku 2015 se v Jiho-
moravském kraji přihlásilo 10 obcí. Hodno-
cení provedla krajská hodnotitelská komise
ve dnech 8.–11. 6. 2015.

Složení krajské hodnotitelské komise:
předsedkyně
• Drahomíra Dirgasová, starostka obce Šakvice

místopředseda
• Tomáš Bílek, starosta obce Vrbice

členové 
• Alena Dunajová, MK ČR 
• Martina Bílová, SMO ČR
• Helena Jalová, SKIP
• Dagmar Adámková, MZE
• Iveta Macurová, Jihomoravský kraj
• Jitka Schneiderová, MŽP a SZKT 
• Hana Zoubková, SPOV
• Zuzana Šebestíková, tajemnice komise, MMR 

Při návštěvě soutěžící obce hodnotila ko-
mise následující:
1. Koncepční dokumenty obce
2. Společenský život v obci
3. Aktivity občanů
4. Podnikání v obci
5. Péče o stavební fond a obraz vesnic
6. Občanská vybavenost, inženýrské sítě,

úspory energií
7. Péče o veřejná prostranství, přírodní

prvky a zeleň v obci
8. Péče o krajinu
9. Připravované záměry

10 .Informační technologie obce

Průběh hodnocení:
Do soutěže byla zařazena každá obec,

která v termínu nejpozději do 30. dubna 2015
podala řádně vyplněnou přihlášku. Všech 10
přihlášených obcí bylo hodnoceno v kraj-
ském kole na základě předem schválených
podmínek soutěže.

První zasedání hodnotitelské komise pro-
běhlo 11. 5. 2015, byl stanoven časový har-
monogram hodnocení a následně byly 14. 5.
2015 informovány jednotlivé obce o přesném
čase návštěvy hodnotitelské komise. Každá
obec měla na svou prezentaci 2 hodiny, ča-
sový harmonogram návštěv obcí byl dodržen
dle stanoveného plánu.

Výsledné hodnocení
V rámci krajského kola udělila hodnotitel-

ská komise následující ocenění:
• Zlatá stuha – vítěz krajského kola obci

RUDKA
• Modrá stuha za společenský život nebyla

s ohledem na počet přihlášených obcí udělena.
• Bílá stuha za činnost mládeže nebyla s ohle-

dem na počet přihlášených obcí udělena.
• Zelená stuha za péči o zeleň a životní pro-

středí obci Hrušky
• Oranžová stuha za spolupráci obce a ze-

mědělského subjektu obci Kozojídky
• Cena naděje pro živý venkov za místní

spolkový život a občanskou společnost obci
Výrovice

• Zlatá cihla v Programu obnovy venkova
v kategorii A – obnova památkově chrá-
něných objektů obci HABROVANY za
projekt Rekonstrukce zámeckého parku

• Zlatá cihla v Programu obnovy venkova
v kategorii B – obnova staveb venkovské
zástavby obci Křtiny za projekt Rekon-
strukce objektu úřadu městyse Křtiny

• Zlatá cihla v Programu obnovy venkova
v kategorii C – nové venkovské stavby obci
VALCHOV za projekt Kaple sv. Petra a Pavla

Diplomy:
• za moderní knihovnické a informační

služby obci Valchov
• za vzorné vedení kroniky obci Ratíškovice
• za rozvíjení lidových tradic obci Ratíškovice
• za kvalitní květinovou výzdobu v obci (Fu-

línova cena) obci Valchov
• za příkladnou péči o historickou zástavbu

obce – nebyl udělen

Mimořádné ocenění:
• obci Drásov za rychlý investiční rozvoj

obce a vytváření optimálních podmínek
pro kvalitní život obyvatel

• obci Želetice za zprostředkování historic-
kého odkazu předků do současnosti

• obci HABROVANY za citlivý přístup
a spolupráci v oblasti sociální péče 

• obci Kozojídky za bohatý společenský život
a úspěšné šlechtění ovoce napříč genera-
cemi

Čestné uznání:
• obci Želetice za příkladný přístup ke spo-

lupráci v rámci mikroregionu při rozvoji
cykloturistiky

Mimořádné ocenění starostovi 
• městyse Křtiny panu Františkovi Novot-

nému za obětavý přístup k rozvoji obce
a regionu 

• obce Výrovice panu Pavlu Vlčkovi za obě-
tavý přístup k práci pro obec

Speciální ocenění – Jihomoravský krajáč
(typický tradiční regionální pokrm)
V této nepovinné kategorii se přihlásilo pět
obcí.
1. místo – obec Kozojídky za recept na Bá-
leše
2. místo – obec Želetice za recept na Třísky
3. místo – obec HruškY za recept na Dušinky

Při hodnocení krajská komise postupovala
ve smyslu Podmínek soutěže Vesnice roku
2015. 

Starosta obce děkuje všem občanům
a spolkům, kteří se jakýmkoli způsobem po-
díleli na účasti v soutěži Vesnice roku Jiho-
moravského kraje 2015 a jeho úspěchu zí-
skáním Zlaté cihly za projekt Rekonstrukce
zámeckého parku a mimořádné ocenění obci
Habrovany za citlivý přístup a spolupráci
v oblasti sociální péče. Slavnostní vyhlášení
a předání ocenění proběhne v měsíci srpnu
ve vítězné obci Rudka.

Vesnice roku 2015 v Jihomoravském kraji

Prohlídka historick˘ch vozidel
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dovoluji si vás pozdravit a informovat vás
o dění v základní škole v závěru školního
roku 2014/2015, který uplynul zase o něco
rychleji než ty předchozí.

Vyučování probíhalo v pohodovém duchu
tak, jak v uplynulých školních letech.

Dle finančních možností jsme se snažili do
školy zakoupit nové vybavení – jednalo se
hlavně o drobnosti v podobě nového nábytku
a elektroniky. Co se týká finančně náročněj-
ších akcí, tak nás čeká instalace nového ob-
ložení stěn v tělocvičně spolu s výmalbou
a renovace školní chodby. To by mělo pro-
běhnout během hlavních prázdnin.

Škola v tomto roce nabídla svým žákům
tyto zájmové kroužky: pohybové hry, de-
skové hry, bojové sporty, dramatický krou-
žek, hru na klavír, hru na flétnu, zpěv, ši-
kovné ruce a zumbu. 

Od dubna do června probíhala tradiční
„Škola na nečisto“ pro naše budoucí prv-
ňáčky. Dle ohlasů z řad dětí, rodičů i paní
učitelek vše proběhlo k všestranné spokoje-
nosti a určitě akce přispěla k dalšímu „natě-
šení se“ na nový školní rok.

Pro žáky školy jsme uspořádali několik mi-
moškolních akcí a výletů:

Žáci 1. a 2. ročníku jeli na výlet do Zlína
a zoologické zahrady v Lešné, žáci 3. ročníku
navštívili Sloupsko-šošůvské jeskyně a zámek
v Rájci nad Svitavou a žáci 4. ročníku byli
v Praze.

Žáci 1., 2. a 3. ročníku podnikli nocování
ve škole a všichni během školního roku nav-
štívili naučné pořady a kulturní akce. 

12. června jsme uspořádali školní akademii
v sále obecního domu. Akademii navštívilo
odhadem asi 250 lidí. Celkem 80 minutové
představení dětí a žáků sklidilo obrovský pot-
lesk od svých rodičů, prarodičů a ostatních

hostů. Děkuji všem, kteří
se podíleli na přípravě
a realizaci této kulturní
akce – zejména paní uči-
telce Mgr. Martině Kra-
isové a paním učitelkám
z mateřské školy. 

V sobotu po vysvěd-
čení budeme pořádat tra-
diční akci pro děti v zá-
meckém parku „Hurá,
prázdniny“ a tím zakon-
číme školní rok. 

Do 1. ročníku by mělo
po prázdninách nastoupit
13 prvňáčků. Pokud ne-
dojde k neplánovaným

změnám, tak bychom 1. září měli mít ve škole
celkem 62 žáků. 

Co se týká personálních změn, tak k 30. 6.
odchází ze základní školy dvě zaměstnan-
kyně a na jejich místa nastupují nové paní
učitelky. Rozdělení tříd, úvazky učitelů a roz-
vrh hodin budou předmětem práce ředitelky
školy o hlavních prázdninách.

A celkové hodnocení školního roku?
Z pozice vedení školy jsem se průběhu škol-

ního roku docela obávala, neboť s otevření
nové mateřské školy a školní jídelny jsem oče-
kávala dvojnásobný příval povinností a sta-
rostí. Moje očekávání nezklamalo – školní rok
byl opravdu celkově náročnější než ty před-
chozí., ale neřekla bych, že to bylo v důsledku
rozšíření školy o nové součásti. Kdo ví – nic-
méně člověk končí školní rok opět duševně
posílen a překvapen (ať už mile či nemile).
Rozhodně chci veřejně poděkovat zaměstnan-
kyním na vedoucích pozicích Bc. Marcele
Dvořákové, vedoucí učitelce v MŠ a paní Le-
oně Vágnerové, vedoucí školní jídelny, za to,
že svoje úseky vedly zcela samostatně
a dobře. Myslím si, že první školní rok v Hab-
rovanech skvěle ustály a přeji jim hodně sil
a pozitivní nálady do dalšího školního roku.

Na konci školního roku chci poděkovat ro-
dičům a zřizovateli za jejich podporu, kon-
struktivní kritiku i povzbuzující chválu. 

Všem dětem přeji krásné prázdniny, nám
dospělým příjemnou dovolenou.

Mgr. Vlasta Koudelková
ředitelka ZŠ a MŠ Habrovany

Vážení rodiče a přátelé habrovanské školy,

âtvrÈáci na v˘letû v Praze

TfieÈáci nocují ve ‰kole

TfieÈáci na veãerní vycházce
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Čas plyne jako voda a než jsme se nadáli,
je tu konec prvního školního roku naší ško-
ličky. Jaký byl? Posuďte sami.

1. září 2014 jsme se s mojí kolegyní sezná-
mily s 25 dětmi různého věku. Nejmladšímu
dítěti byly dva a půl roku, nejstaršímu téměř
šest let. Byl před námi velký úkol, vytvořit
z této různorodé skupinky fungující kolektiv,
ve kterém se budou všechny děti cítit pří-
jemně a bezpečně. I když některé děti již
chodily do jiné mateřské školky, bylo i pro
ně vše nové, neznámé. Se stejným cílem při-
stupovali ke své práci i ostatní zaměstnanci.

Po počátečních nejistotách se všechno usa-
dilo a my se mohli pustit do mravenčí práce,
která zahrnovala zvládnutí samostatnosti
nejmenších dětí při běžných denních čin-
nostech, probuzení aktivního zájmu o zna-
losti a dovednosti ve všech výchovně vzdě-
lávacích činnostech a zároveň důkladně
připravit předškoláky na nástup do základní
školy. V říjnu jsme se po logopedické depis-
táži, která nás upozornila na velký počet lo-
gopedických vad u dětí, rozhodly pro indi-
viduální logopedickou nápravu. Naštěstí
máme ve školce paní učitelku Lenkou Po-
spíšilovou, která má oprávnění k této čin-

nosti, jinak by musely děti dojíždět indivi-
duálně s rodiči na nápravu do logopedické
poradny. Všech 24 dětí s ní jednou týdně sa-
mostatně pracovalo, ona sama pečlivě jim
i rodičům vysvětlovala postupy při tvoření
hlásek, vytvářela pro každé dítě zvlášť indi-
viduální procvičovací materiály, se kterými
rodiče a jejich děti pracovali doma. Bylo to
pro všechny strany namáhavé, ale úspěchy
se díky obětavosti a důslednost všech velmi
rychle dostavily.

K mnohem užšímu vzájemnému poznání
nás učitelek, dětí a rodičů docházelo při ne-
formálních setkáních na výtvarných dílnič-
kách a čtenářských odpoledních. Byly to kou-
zelné chvíle plné porozumění, příjemných
emocí a humoru, které nám pomohly vzá-
jemně se poznat, sblížit a navázat společnou
komunikaci.

Navázali jsme úzkou spolupráci s naší zá-
kladní školou formou společných divadelních
představení v MŠ a v divadle Radost Brno,
spoluprací při zajišťování programu Rozsvě-
cení vánočního stromu na návsi a v Habro-
vanském zámku, Mikulášského nadělení, Vá-
nočního koncertu žesťových nástrojů,
Maškarního karnevalu, Setkání se seniory,

Kouzelnického vystoupení, Školy nanečisto,
Školní akademie a Hurá prázdniny. Předško-
láci z mateřské školy se společně se školáky
účastnili plaveckého výcviku v plavecké škole
Vyškově.

Podařila se nám navázat i spolupráce
s Habrovanským zámkem. Klientky byly před
vánocemi našimi hosty u nás ve školce, kde
jsme společně vyráběli papírové adventní vě-
nečky. Brzy na to jsme je navštívili při roz-
svěcení zámeckého stromečku. S programem
o jaru jsme na zámek dorazili hned po prv-
ním jarním dnu a naposledy jsme byli po-
zváni v měsíci červnu na společnou caniste-
rapii, která se dětem moc líbila. Vzájemně se
potkáváme při procházkách kolem fotbalo-
vého hřiště, na jejich zahradě a v parku. Vždy
jsou to milá setkání s odzbrojujícím nadhle-
dem a empatií dětí. Na zámek chodíme také
pozorovat hnízdící jiřičky, bylinkovou za-
hradu a rybičky v jezírku. 

Spolupráci nám nabídla i paní Kujalová,
která nás nejprve pozvala na čtení u pece
v jejich romantické chaloupce, a následně
nám nabídla environmentální výchovu na je-
jich zahradě. Ona sama je v tomto oboru vy-
studovaná, a tak si děti na vlastní kůži mohly
vyzkoušet, jak se zakládá vyvýšený záhon,
jak se sejí různá semínka, co patří a nepatří
do kompostu, kteří živočichové na zahradě
žijí, kteří jsou užiteční a které naopak na za-
hrádce nepotřebujeme, jak se o rostlinky sta-
rat, jak se vyrábí hmyzí hotel či domeček pro
ježka, jak vyhotovit pítko pro ptáčky a další.
Děti se vždy na návštěvu u Kujalů velmi těšily
a jsme rádi, že tato spolupráce bude pokra-
čovat i v příštím školním roce. Moc za ni paní
Kujalové děkujeme.

Naše květnové pozvání přijaly policistky
z Městské Policie Vyškov, které dětem při-
blížily svoji práci a výstroj. Poučily je o ne-
bezpečí a formách obrany při útoku nezná-
mým psem, při kontaktu s cizími lidmi
a zároveň s dětmi zopakovaly pravidla cho-
vání cyklistů a řidičů v oblasti dopravy.

Děti reprezentovaly naši školku i mimo ka-
tastr Habrovan. Jejich výtvarná dílka jsme
zaslali do výtvarné soutěže ,,Co mám v pří-
rodě nejraději“, kterou vyhlásilo o.s. Drnka
Drnovice. Z našich dětí se nejlépe umístil Lu-
káš Milis, který získal 2. místo v kategorii
5–6letých dětí s dílkem Rybaření s kamará-
dem a Anneli Vondrková, která v kategorii

První rok Mateřské školy Habrovany

U KujalÛ na zahradû

Panská skála

Mûstská policie Vy‰kov v M·
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děti do 4 let získala 3 místo za svého Šnečka.
Habrovany také reprezentovali naši předško-
láci na Plavecké olympiádě mateřských škol.

Celý rok jsme s dětmi vyráželi za poznáním
vesnice a jejího okolí. V každém ročním ob-
dobí jsme využívali nádherný park, kde jsme
pozorovali veverky, brouky a jiné zvířecí oby-
vatele. Využívali jsme jej ke cvičení, k přiro-
zeným hrám s přírodninami, k poslechu pta-
čích koncertů… Objevili jsme strom, který
jsme pro jeho tvar nazvali Žirafa, a který jsme
pozorovali, jak se v průběhu roku vlivem roč-
ních období mění. Navštívili jsme Olšanské
a Habrovanské Vinohrady, Kočov, Cigánov,
areál Pod Lipkami, a červnu jsme vyrazili
autobusem na výlet do Olšan, kde jsme nav-
štívili studánku Koretinku. Na pěší zpáteční
cestě do Habrovan jsme si pohráli na novém

dětském hřišti u obchodu Coop, prošli jsme
kolem farmy Bolka Polívky a přes Smuhy
jsme se vrátili zpět do Habrovan.

Na závěr bych chtěla poděkovat panu sta-
rostovi a zastupitelům za jejich celoročně fi-
nanční i morální podporu, která se poté
mohla odrážet v naší práci. Poděkování bych
také chtěla také věnovat všem, kteří nás pod-
pořili materiálem pro naše soutěže, Jarmark
a výtvarné činnosti.

Myslím si, že letošní školní rok se nám vy-
dařil jak ke spokojenosti nás zaměstnanců
mateřské školy, našich svěřených dětí a snad
i rodičů. Všem přeji klidné a bezpečné prázd-
niny a těším se na opětovné setkání v dalším
školním roce.

Bc. Marcela Dvořáková
vedoucí učitelka mateřské školy

Hurá prázdniny!
V sobotu po vysvědčení jsme přivítali prázd-

niny tradiční akcí pro děti v zámeckém parku.
Počasí nám přálo, dětičky si užily soutěže (sou-
těžit přišlo 81 dětí), skákací hrad, malování na
obličej, střelbu ze vzduchovky, projížďku na
koních a opékání špekáčků. Občerstvení zajistil
rybářský spolek. Všem, kteří se na organizaci
této akce podíleli, děkujeme!

Opékání ‰pekáãkÛ

ProjíÏìky na koních

Stfielba ze vzduchovky
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Polovina roku je za námi a tak mi dovolte
pár vět o dění v šachovém oddílu. Dohrával
se okresní přebor I. třídy – Vyškov v sezóně
2014–2015. Začal v loňském roce 9. 11. a kon-

čil 22. 3. za účasti 10 družstev, z toho byla 2
naše družstva. Zvítězilo MKS Vyškov C, na
druhém místě ŠOTP Habrovany A a třetí TJ
Bučovice B. Naše druhé družstvo skončilo

osmé. V květnu se konalo Mistrovství České
republiky tříčlenných družstev v šachu tě-
lesně postižených. Bohužel náš oddíl zastou-
pení neměl pro nedostatek hráčů.

Ve druhé polovině roku máme napláno-
vané další šachové turnaje. Začátkem září
O pohár MDA RIDE a pohár AMD. Navazovat
bude turnaj, který pořádá náš oddíl. Děláme
již 27. ročník Přeboru Jihomoravského kraje
a zároveň 3. ročník Memoriálu Jiřího Šan-
dery. Koncem září bude se konat na Horní
Bečvě Otevřené mistrovství České republiky
v šachu jednotlivců tělesně postižených s me-
zinárodní účastí. Ke konci roku opět začne
další ročník Okresního přeboru I. třídy – Vy-
škov. Věříme, že znovu postavíme 2 družstva
s cílem co nejlepšího umístění. Snad se nám
bude na šachových turnajích dařit.

Na závěr přejeme všem našim příznivcům
příjemné a ve zdraví prožité letní dny strá-
vené ve volných chvílích třeba i nad šachov-
nicí.

Za oddíl Ivana Vejpustková

Šachový oddíl tělesně postižených

Čas již ukrojil polovinu
roku, tak mi milí přátelé do-
volte pár slov o dění na
Habrovanském zámku. Za
vydatné pomoci spolku,
který zastupuje klienty, za-
městnanců i vedení našeho
domova. Smyslem je zpe-
střit obyvatelům život na
zámku. Pořádáme zábavy,
zájezdy a další kulturní,
sportovní a společenské
akce.

I letos se událo mnohé.
Vstup do nového roku nám
zpříjemnil slavnostní kon-
cert operní pěvkyně Jany
Šelle jíž doprovodila hrou
na harfu Anastázie Stambo-
lidu Tomečková. Sálem
zněl krásný sopránový hlas
a tóny magické harfy. První měsíc se nesl ve
znamení sportovních klání. Úvodem nás če-
kala strhující kuželková bitva se šťastnou ví-
tězkou Denisou, gratulujeme. Následoval tur-
naj na černobílých polích v dámě. Není proto
divu, že obě sportovní kolbiště přilákala
mnohé z nás i vůní salámu. Po posílení těla
jsme pokračovali v bujarém veselí při únoro-
vém „Country“ večeru se skupinou Šok.
Autorské čtení Zdenka Železného spisovatele
z Drnovic nám ukázalo, že máme „Svět na
dlani“ což je i název jeho nové knihy. Ukázat
nám svět pomůže také Povídání o cestování
na vozíku s rodinou Márových tentokrát po
USA a Havaji. Počátek jara nám projasnilo
první sluníčko s písničkami manželů Šprto-
vých. Zazpívali jsme si a byla skvělá nálada.
Potěšilo nás vystoupení dětí z mateřské školy
z Habrovan a kamarádů z Chrlic. Aprílové
počasí a náladu rozveselí zábava s cimbálo-

vou muzikou Veronica a bohatou tombolou.
Náš letošní první výlet vedl na všemi oblíbené
nákupy do nákupního centra Olympia Brno,
zde si pořídíme něco pěkného pro radost.
Zároveň to byla poslední jízda našeho všemi
oblíbeného údržbáře a řidiče Milana Ob-
roučky. Posledního dubna odchází do zaslou-
ženého důchodu. Na zámku pracoval 23 let.
Touto cestou mu děkujeme. Posíleni novou
krví v podobě nového pana řidiče jsme se
vydali do Bučovic a také na zámek v Jaromě-
řicích nad Rokytnou. Navštívili jsme také
ZOO Hodonín, kde jsme strávili příjemné do-
poledne se zvířátky. Zvířecí přátelé nás dobyli
energii podobně, jako to dělají naší léčiví
pejsci na canisterapii u nás doma na zámku.
V našem zámeckém domově podporujeme
začínající i pokročilé kuchaře a kuchařky. Na
hodinách vaření a pečení připravujeme různé
druhy dobrot. Nakonec si na těchto dobrůt-

kách všichni pochutnáme
a oblízneme si všechny
prsty. Po kulinářském po-
žitku si dopřejeme i pokrm
pro duši. V podobě du-
chovní seance, která byla
spojena s hrou tibetské mi-
sky. Jedno květnové dopole-
dne nás navštívili děti ze
speciální školy Vyškov. Děti
nás potěšili příjemným vy-
stoupením s písněmi z mu-
zikálů. Také jsme zavzpomí-
nali na písničky našich
babiček za hudebního do-
provodu Zdeňka Černo-
house a Jaroslava Šolce.

V naší obci jsme se úča-
stnili rekonstrukce bitvy
k 70. výročí osvobození
Habrovan, součástí toho

byla i beseda s pamětníky těchto dnů spojena
s výstavou v prostorách obecního domu, tra-
dičního srazu nadšenců historických vozítek
v Habrovanech i z řad našich klientů. Někteří
naši uživatelé jsou věrní fandové fotbalu a mí-
stního klubu. Byli jsme i na rybářských zá-
vodech, ale z důvodu špatného počasí ryby
málo braly.

Závěrem dovolte zmínit akce, co nás čekají
v druhé polovině roku: opečeme selátko, pro-
jedeme se na parníku, poznáme okolí farmy
Bolka Polívky a Dražovic. Navštívíme ope-
retu. Vystoupením pana Helána se tradičně
loučíme s prázdninami a těšíme na další se-
tkání.

Touto cestou děkujeme všem zaměstnan-
cům, vedení Habrovanského zámku, obci
Habrovany, všem našim sponzorům a přáte-
lům. 

Za Vozíčkáře ze zámku Radek Urbánek

Vozíãkáfii ze zámku zapsan˘ spolek: leden–ãerven 2015

Náv‰tûva dûtí z M· Habrovany

·achov˘ oddíl



Habrovansk˘ ZPRAVODAJ56/2015 str. 7

Rok 2015
Letos to je již 15 let od prvního srazu His-

torických vozidel, který se konal v Olšanech
u Rybníka. Anton Pavlík náš doživotní prezi-
dent svoji vizi uskutečnil a založil základy
srazů veteránů. Prvního srazu se účastnilo 5
majitelů veteránů p. Pavlík, Košťál, Kolejka,
Benda, Slavotínek. Můžeme jim býti vděčni,
že byli u zrodu srazů veteránů v Olšanech
a nyní v Habrovanech a založili tuto tradici. 

Postupem času se účast zvyšovala, jak o nás
kdysi napsal p. Gomola ve svém časopise Old-
timer: „Nejen habr roste ale i Habrovany“.

Dne 8. května se uskutečnil na návsi již
15. ročník srazu historických vozidel „Hab-
rovanské otevírání šoupátek“, které je pořá-
dáno pod záštitou starosty obce. Počasí nám
přálo, a tak se sjelo 117 strojů různé věkové
kategorie registrovaných při prezenci, jak pra-
videlní účastníci tak i noví. Počasí přálo a náv-
štěvníci přišli v hojném počtu. O občerstvení,
nabídku specialit na grilu a výborného guláše
se postarali členové mysliveckého sdružení.

Celá akce byla zahájena vystoupením zná-
mého herce, dabéra a zpěváka, rovněž tak pří-
znivcem historických vozidel panem Milanem
Horským se svým poutavým výkladem a za-
zpíval písničku Láska na kolech, její text měl
i zarámovaný a podepsaný spolu s autorem,
pro vítěze v soutěžích. Tradiční jízda elegance
byla v počátku ohrožena z důvodu výkopo-
vých prací na vozovkách v okolních obcích,
kterými jsme tradičně projížděli. Nakonec se
přece jen uskutečnila, a to se souhlasem sta-
rosty města Rousínova a výpomoci policisty
Městské policie jsme obsadili asi na půl hodiny
část rousínovského náměstí, kde se sešlo ještě
mnoho příznivců. Před ukončením celé akce
byly starostou obce panem Dvořáčkem a členy
sdružení přátel historických vozidel předány
vyhodnoceným strojům a jejich majitelům po-
háry a upomínkové předměty.

Celá akce byla završena večerní taneční
zábavou v novém sále Obecního domu. Zde
však došlo k značnému zklamání pořadatelů,
protože naši spoluobčané neprojevili o tuto
kulturní akci zájem a této zábavy se zúčast-
nilo pouze několik přátel z Habrovan, Rousí-
nova a Brna. 

I když při malé účasti, oproti rannímu srazu,
jsme si zábavu užili výborně. A proto to chtělo
asi tu nominaci na „vesnici roku“. Letošní rok
jsme se účastnili i jiných akcí Galerie Vaňkovka
na Classic show, Motoburze v Brně, sraz Pe-
trova ves-Slovensko, 6. 6. 2015 v Hostěnicích
na jejich druhém srazu. Dne 10. 6. 2015 jsme
se prezentovali před komisí, která hodnotila
Habrovany k soutěži Vesnice roku 2015.

Přátelé historických vozidel

Historie včelařství
K nejstarším dochovaným nálezům týka-

jících se vztahu člověka ke včelám patří objev
kresby dvou postav při vybírání medu, staré
až 12 000 let, z pavoučí jeskyně u španělské
Valencie. Ve středověku člověk původně vy-
užíval divoce žijící včelstva v dutých stro-
mech – brtích. Bylo to období včelaření
brtnického neboli lesního. Postupem času
byly duté kmeny, především lip, osídlovány
včelstvy uměle, přičemž byla odstraněna ko-
runa stromu. Z tohoto období pochází první
včelařské cechy u nás. Med se vybíral v před-
jaří střídavým podřezem poloviny divoce vy-
stavených plástů.

Později se včelstva začala chovat při lid-
ských obydlích ve vydlabaných odříznutých
kmenech – špalcích stojanech nebo ležanech
nazývaných kláty nebo umělecky vyřezaných
tzv. figurinách. To bylo období pozdního stře-
dověku, avšak na některých místech se však
tento způsob včelaření udržel až do počátku
20. století. Jednalo se o včelaření rolnické.

Stejně jako u včelaření brtnického se med
vybíral včelstvům v předjarní době (zpravidla
na Velikonoce).

Úpadek včelařství nastal po 30leté válce.
Byl způsoben velkým úbytkem venkovského
obyvatelstva a sníženou potřebou vosku v dů-
sledku reformačních zvyklostí při bohosluž-
bách, medovinu vytlačilo pivo.

Od poloviny 19. století se stále více prosa-
zoval chov včelstev v úlech z prken s dřevě-
nými rámky pro stavbu plástů – chov na roz-
běrném díle. Efektivnější chov včel umožnily
především dva vynálezy: medomet a mateří
mřížka. V medometu je vybírán med pomocí
odstředivé síly při otáčení – med vylétává ven
a stéká po stěnách nádoby dolů. Mateří mřížka
je drátěná mřížka, kde jsou drátky tak daleko
od sebe, aby mezi nimi mohla prolézt dělnice,
ale pro matku byl otvor malý. Tato mřížka od-
děluje v úle prostor medníku od plodiště. Je
to období racionálního včelařství.

I přes pokrok racionálního včelaření se
ještě v první polovině 20. století místy po-

užívaly úly ze slámy, tzv. slamáky, nebo
proutí, tzv. košnice. Ty je možné zhlédnout
ještě v dnešní době v regionálních muzeích.

O počtu včelstev se bohužel dobové zprávy
nedochovaly. První zmínka o počtu včelstev
je až z 18. století, kdy jich bylo údajně
106 330 ve všech zemích koruny české.

Medové třešňové bowle
5 dávek: 100g medu, 500g třešní, 2 lžíce

rumu, 0,7l červeného vína, šťáva z jed-
noho citronu a 0,2l perlivé vody.

Omyté třešně vypeckujeme a ve skle-
něné nádobě pokapeme rumem a citro-
novou šťávou. Med rozmícháme v 0,3 l
vína, třešně zalijeme vzniklým sirupem,
promícháme a necháme alespoň hodinu
při občasném promíchání v chladničce vy-
luhovat. Těsně před podáváním přilejeme
do nápoje zbytek vína a dobře vychlaze-
nou perlivou vodu. Nalijeme do číší
a ihned podáváme.

Ze života včel II

S příchodem jara byla zahájena sportovní
sezona našich družstev v rámci Velké ceny
okresu Vyškov. Po jarní přípravě byly první
soutěží VC Vyškov závody v Šaraticích, kde
se muži „A“ uvedli s časem 21.31 s. Dalším
kolem byla soutěž v Šaraticích a v Hluboča-
nech. Dále jsme se zúčastnili soutěží v Hos-
těrádkách a v Lulči.

Poslední dubnový den byl po celé naší
zemi ve znamení pálení čarodějnic. I v Hab-

rovanech tomu tak bylo. Po dětském odpo-
ledni plném soutěží a atrakcí, proběhla ve-
černí zábava pro odrostlejší. Dále náš sbor
byl nápomocen při večerní zábavě po srazu
historických vozidel konaného místním klu-
bem. Je škoda, že tato akce nebyla veřejností
navštívena.

Zásahová jednotka provádí pravidelná
školení a údržbu techniky. Jedná se zejména
o školení obsluhy automobilové cisterny
a jejího vybavení, údržbu zásahového vo-
zidla AVIA a čerpadel aby byla jednotka při-
pravena k výjezdu při mimořádné události.

Závěrem bychom Vás rádi pozvali na soutěž
O pohár starosty obce Habrovany, která se
koná 11. 7. na fotbalovém hřišti a je zařazena
do bodovaného seriálu Velké ceny okresu Vy-
škov. Na tuto akci bude navazovat Letní noc
Pod Lipkami s živou muzikou a to 18. 7. Na
obě připravované události jste srdečně zváni.

výbor SDH

Sbor dobrovolných hasičů

Nyní následuje dne 27. 6. 2015 meziná-
rodní sraz veteránů Slavkov, 11. 7. 2015 ka-
marádi ze Šitbořic atd. Pak budeme pořádat
v Habrovanech Tradiční 15. sraz, který se
uskuteční opět v srpnu.

Na závěr bych poděkoval všem, kdo nám
již 15 let pomáhali, pomáhají a věříme, že
nám budete pomáhat i nadále.



Habrovansk˘ ZPRAVODAJ 56/2015str. 8

Vážení sportovní přátelé,
s nadcházejícím létem a blíží-
cími se termíny letních dovole-

ných, které znamenají dny zaslouženého
klidu a odpočinku, se již tradičně v našem
zpravodaji ohlížíme za dalším ukončeným
soutěžním ročníkem fotbalových soutěží
a rádi bychom Vám alespoň stručně přiblížili
působení našich fotbalových družstev v jeho
průběhu se zaměřením na jarní část 2015. 

Mužstvo dospělých sehrálo v jarní části
celkem 11 soutěžních utkání, z nichž vytěžilo
4 vítězství a 7 zápasů skončilo porážkou.
Tyto výsledky jsou sice horší než v podzimní
části soutěže, je ale nutno podotkout, že bě-
hem jarní části soutěže na naše mužstvo do-
lehla ve větší míře než obvykle vleklá zranění
klíčových hráčů a s výpadky v sestavě jsme
se nakonec potýkali víceméně ve všech zá-
pasech zbytku sezóny.

I přes tyto trvalé komplikace se sestavou
jsme se po většinu soutěže drželi v horní
části tabulky na 4. či 5. místě a jen dvě pro-
hraná poslední utkání na hřištích soupeřů
nás odsunula na celkové 6. místo. Nicméně
i to je přece jen určitý posun oproti předcho-
zímu ročníku a znamená to návrat zpět do
horní poloviny tabulky.

Nejlepším střelcem našeho mužstva do-
spělých byl Martin Jakeš, dále se o nejvíce
branek Habrovan zasloužili hráči Radomír
Novotný, Marian Luska a Lukáš Pořízek. 

Konečnná tabulka soutěže III. A muži
 ročník 2014/2015:

Mládežnická kopaná:
V právě probíhajícím ročníku se úspěšně

připravoval tým dorostu a od příštího ročníku
se mužstvo kombinované z našich hráčů
a hráčů doplněných z okolních obcí zúčastní
okresní soutěže v této věkové kategorii. Tento
krok znamená pro náš oddíl významný po-
sun v přípravě a výchově nových hráčů pro
A tým mužů a je jen dalším důkazem velmi
kvalitní práce s mládeží v našem oddíle. 

Velmi dobré výsledky pak tradičně přinesly
zápasy našich starších žáků. Celkově naši
žáci skončili na pátém místě celkové tabulky
se ziskem 49 bodů a pozitivním skóre 92:40,
když se v 24 zápasech radovali z 16 vítězství,

jedno utkání skončilo remízou a v sedmi zá-
pasech odešlo naše mužstvo poraženo. Díky
těmto dlouhodobě kvalitním výkonům se pak
daří připravovat dostatek kvalitních nových
hráčů pro vyšší věkové kategorie, což umož-
ňuje např. již výše zmíněné přihlášení do-
rosteneckého mužstva do příštího ročníku
a jak všichni doufáme, bude to i kvalitní zá-
kladna pro postupné budoucí doplňování
mužstva mužů, kde se časem zcela jistě pro-
jeví poněkud vyšší věkový průměr součas-
ného hráčského kádru. 

Naše přípravka si pak rovněž dokázala udr-
žet konstantní výkonnost a v právě skonče-
ném ročníku skončila na celkovém osmém
místě, když z osmnácti soutěžních utkání do-
kázala vytěžit 5 vítězství a 16 bodů.

Konečná tabulka Okresní přebor starších
žáků ročník 2014/2015

Konečná tabulka Okresní soutěž starších
přípravek skupina A ročník 2014/20015

Jako obvykle veškeré aktuální výsledky
a novinky v týmech, fotografie ze zápasů,
soustředění a turnajů lze nalézt na našich
webových stránkách www.tjhabrovany.cz.

Závěrem bychom chtěli poděkovat všem
fanouškům za podporu v právě uplynulém
soutěžním ročníku, rodičům a sportovním
nadšencům, kteří nám v průběhu sezóny po-
máhali s chodem klubu a zejména mládež-
nických mužstev a všem přejeme krásnou
a klidnou dovolenou a budeme se těšit na
shledanou v novém soutěžním ročníku
2014/2015.

TJ Habrovany – oddíl kopané

Pfiípravka


